

Summer | Été 2025  
vol.27\_no.2 | 8.00\$

# LANDSCAPES PAYSAGES

LANDSCAPE  
ARCHITECTURE  
IN CANADA

L'ARCHITECTURE  
DE PAYSAGE  
AU CANADA

excellence

NIPPAYSAGE

# SQUARE VIGER REDEVELOPMENT (BLOCKS I AND II) | RÉAMÉNAGEMENT DU SQUARE VIGER (ÎLOTS I ET II)

MONTREAL, QC



1

EN\_

**THE SQUARE** Viger redevelopment is a prime example of a project in which the landscape architect managed multiple constraints and challenges in an urban setting, while coordinating all professionals at every phase. Ultimately, this process led to a project that revives an iconic site while balancing commemoration, greening and modernization. The renewed Square Viger is a unifying, open, accessible, green, inviting and safe space. A café with a large patio, where lively community events are held, is closely linked to the adjoining floral landscape, interactive fountains and the artistic legacy of Charles Daudelin. Inspired by the historic Viger Garden, the square boasts diverse vegetation, numerous trees, “hypernatural” gardens evoking Nordic landscapes and rain gardens that enhance biodiversity. The

site is an inspiration for reflections beyond design and planning: it addresses issues surrounding the conservation of an artistic legacy, inclusiveness and urban safety.

## Jury's comments

*This project was a substantial transformation of a well-known public space in downtown Montreal that had become dysfunctional and neglected over the years. The jury was impressed with the scope of the landscape architect's coordination with consultants in a variety of disciplines and respect for the history and artistic vocation of the site. The revitalized square provides an extensive range of opportunities for the user and demonstrates how an urban site can be utilized to its fullest potential by the public.*

2





3

FR\_

**LE PROJET** de réaménagement du square Viger reflète de façon exemplaire le rôle joué par l'architecte paysagiste, dans un contexte de contraintes et de défis urbains, à titre de coordonnateur de l'ensemble des professionnels qui ont œuvré à toutes les étapes du projet. Le projet consistait à consulter, avec finesse, l'ensemble des entités concernées afin de tenir compte de leur analyse en vue de proposer un projet qui redonnait vie à ce site emblématique

qui conjugue la commémoration, le verdissement et les enjeux contemporains. Renouvelé, le square Viger est aujourd'hui un lieu rassembleur, ouvert, accessible, verdi, invitant et sécuritaire, animé par un café terrasse dont les activités communautaires participent à la vitalité du lieu, à l'image du paysage floral adjacent, des fontaines interactives et du patrimoine artistique de Charles Daudelin. Inspiré du jardin Viger historique, le square intègre une végétation variée, avec des arbres à grand déploiement, des jardins « hypernatures » évoquant les paysages nordiques, et des jardins de pluie favorisant la biodiversité. Il s'agit d'une œuvre de réflexion au-delà du domaine de l'aménagement, qui porte en elle les enjeux de la conservation patrimoniale artistique, de l'inclusion et de la sécurité urbaine.

**Commentaires du jury**

*Ce projet est une transformation substantielle d'un lieu public bien connu au centre-ville de Montréal, devenu dysfonctionnel et négligé au fil des ans. Le jury a été impressionné par l'ampleur de la coordination de l'architecte paysagiste des consultants de diverses disciplines et par le respect de l'historicité et de la vocation artistique du site. La place revitalisée propose de multiples possibilités à l'utilisateur et démontre comment une place urbaine peut être utilisée à son plein potentiel par le public.*



4



5

**1** PHOTO DES LITS DE VIVACES ET FONTAINE INTERACTIVE. **2** AÉRIENNE. **3** PHOTO DES JARDINS D'HYPERNATURE. **4** MASTODO FONTAINE-SCULPTURE DE CHARLES DAUDELIN. **5** PHOTO DE LA TABLE DE TENNIS DE LA TABLE DE TENNIS SOUS LES PERGOLAS. | **1** PERENNIAL BEDS AND INTERACTIVE FOUNTAIN. **2** AERIAL VIEW. **3** HYPERNATURAL GARDENS. **4** "MASTODO" FOUNTAIN-SCULPTURE BY CHARLES DAUDELIN. **5** TABLE TENNIS UNDER THE PERGOLAS.  
**PHOTOS 1,2,5** RAPHAËL THIBODEAU **3** STEVE MONTPETIT  
**4** JOSÉE LABELLE